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Mrtví brouci 
Upadnout  může každý a není to hanba. Hanba je zůstat ležet. 

Žít na dluh se stalo normou. Každý z nás se může dostat, nebo se dostal 
do finanční krize. Zde je každá rada drahá, nejhorší co můžeme udělat, 
je dělat mrtvého brouka  a spoléhat, že se situace nějak vyřeší. Nejenom 
že se nevyřeší, ale naopak bude čím dál horší.Na začátku si většinou 
člověk půjčí peníze, které utratí a není schopen je splácet.Místo toho, 
aby reálně  zhodnotil své možnosti - schopnost splácet a snažil se najít 
odpovídající řašení půjčí si další peníze. Tak naroste počet půjček, které 
již není schopen splácet vůbec. Nastává potupná fáze  schovávání  se 
před výběrčími, lamentování  nad nepřízní osudu, nepřebírání obsílek  
co celou situaci jen zhoršuje. Člověk se pod vidinou propadnutí 
majetku, ocituntím se na ulici dostává do nepředstavitelného 
psychického tlaku. 
Pakliže jsme se dostali do naprosté finanční krize musíme ihned začít 
jednat. Pokud zjistíme, že dluhy nejsme  schopni splácet, měli bychom 
se sebrat a domluvit se s věřiteli na nižších splátkách. Pakliže se stali 
dluhy neúnosnými nový zákon o insolvenci dává i běžným občanům 
možnost vypořádat se se svými dluhy formou osobního bankrotu. 
Dosáhnout úplného oddlužení není nic jednoduchého ani 
bezbolestného. Především musíte mít souhlas od všech věřitelů, že 
souhlasí s vašim oddlužením. Pak je nutné vyplnit příslušné formuláře ) 
ke stažení an stránká ministerstva financí ČR) a doložit všechny 
příspušné doklady. Poté se předloží návrh ke krajskému soudu a soud 
projedná návrh na oddlužení. I když soud návrh na oddlužení schválí, 
není  zcela vyhráno. Dlužník musí do 5ti let splatit alespoň 30% svých 
dluhů, prodejem svého majetku a srážkami z příjmů. Tudíž musíte mít 
odpovídající čistý příjem na splácení. Krajský soud prozatím vyhověl 
cca polovině podaných žádostí o oddlužení. Pakliže chcete  poradit 
obraťte se nabezplatnou telefonní linku : Poradna při finanční krizi na 
tel. 800 722 722. Zde vás navedou, jak se co nejlépe vyhnout finančním 
problémům.  
    Za soc. komisi – Hanáková V. 

Zimní radovánky 
Dne 13.2.2010 proběhla na obecním 
hřišti soutěž o nejoriginálnější stavbu 
ze sněhu. Přestože nám nepřálo 
počasí, ani kvalita sněhu 
neodpovídala potřebám našich 
stavebních inženýrů, přišly si 
zasoutěžit dvě desítky dětí. Někteří si 

na pomoc přivedly i rodiče. Všichni stavebníci byli po zásluze stejně 
odměněni, protože bylot ěžké vyvbrat tu nej... 

Všem zúčastněným děkuji 
    

 
 

Na měsíc březen jsme pro děti připravily 

KARNEVAL, 

 
který se uskuteční dne 
20.3.2010 v 15.00 hod 

Budou připraveny soutěže, ale i krásné ceny pro ty 
nejoriginálnější masky. Už se na Vás těšíme! 

Na večer je připravena zábava pro dospělé, proto kdo 
bude mít chuť, ať přijde mezi nás.  

Začátek bude ve 20.00 hod.  
    komise pro práci s dětmi Urbaníková V. 

 

 



Půst – změna smýšlení 
V dnešní uspěchané době je módou vyhledat v případě 

rozpaků nad svým počínáním někoho jako vrbu nebo ještě lépe 
psychologa, na nějž se vychrlí vše, co uvnitř tlačí, a od něhož se 
očekává návod, jak se i pro příště zbavit úzkostí a duševního 
zmatku. Vyhledávaná „oběť“ k vyslechnutí osobních výlevů 
málokdy může pomoci, protože se od ní žádá víc, než je schopna 
poskytnout. Rovněž jsme svědky všeobecné tendence příliš 
nemluvit o minulosti, která by odhalila leccos nedostatečného a 
nepříjemného. Většina se utíká k úplnému vytěsnění nebo k 
přetvoření své minulosti.  

Doba postní, kterou právě prožíváme, je možností, jak se 
vymanit z obecného marasmu a necitlivosti vůči potřebě činit své 
svědomí jemnějším. Nosným poselstvím postní doby není v první 
řadě výzva k tělesné askezi, ale neodbytné a opakující se volání k 
pokání. 
Ne vždy jasně víme, co pro nás má tato skutečnost znamenat. 
Pokání je dění, které směřuje od naší minulosti k Někomu - Pánu. 
Jeho cílem není pouhé polepšení a odhodlání smazat nevábnou 
současnost lepším příštím. Při ohlédnutí dozadu je třeba najít 
kuráž vidět bez brýlí mámení a šálení, aniž nás tvrdá pravda o 
sobě samých nutí k sebemrskačství. 

Není potřeba se utíkat k falšování minulosti, ale je třeba 
být připraven jít dál navzdory tíži toho, co jsem učinil. Pohled 
zpět a následné poznání špatného je prvním dějstvím v hojivém 
procesu očišťování. Trpělivost se sebou samým a s opakujícími se 
stejnými chybami přináší ne hned viditelný výsledek, ale vědomí, 
že mé snaze stát se lepším jde vstříc Ten, kterému stojím za to, 
aby se mnou zabýval. Odvrácením od zlého jsme Jeho 
přítomností přetvářeni k jeho podobě a osvobozováni pro přijetí 
jeho vůle. 

Přeji všem opravdově prožitou postní dobu, která i 
v našich životech vytryskne do radostného velikonočního Aleluja. 

 
P. Mgr. Marek Žukowski 

místní farář 

 

 

16.února povolil starosta  masopustním maškarám vstoupit do 
naší obce. Průvodu kladl na srdce, aby všem obyvatelům 
připomněly ať se v tučný čtvrtek dobře najedí a napijí, neboť jen 
tak budou po celý rok při plné sile a  posléze pak 40ti denní půst v 
době předvelikonoční zachovali. V závěru poděkoval všem 
aktérům za zachování tradice, kterážto se v naší zemi od 13. 
století udržuje. 
 

Upozornění katastrálního úřadu 
KÚ oznamuje, že v prostorách OÚ Rudná pod Pradědem bude v 
úředních dnech v období od 1.4.2010 do 15.4.2010 v čase od 8.30 
do16.30hod a mimo úřední dny v čase od 8.30 do 14.30hod v 
pátek do 13.hod vyložen k veřejnému nahlédnutí katastrální 
operát obnovený přepracováním na digitalizovanou katastrální 
mapu. Vlastníci nemovitostí mohou během vyložení obnoveného 
katastrálního operátu a ve lhůtě do 15ti dnů ode dne, kdy skončilo 
jeho vyložení podat námitky proti obsahu nového operátu. V této 
době mohou vlstníci ohlásit případnou změnu osobních údajů 



doloženou průkazem totožnosti. 

Valentýnske pobavení 
V únoru uspořádal místní svaz žen ve  
dnes již tradiční Valentýnskou zábavu. 
Netradiční ale bylo vystoupení břišních 
tanečnic, které k poteše všech pánů 
rozvlnily své vnady v rytmu východních 
melodií. K pobavení přispěla i možnost 
přítomných vyzkoušet si karaoke. Je vidět, 

že se dovedeme bavit i na vlastní úkor a těch, co se nestyděli se našlo 
doopravdy dost. Nakonec si palmu vítězství odnesl pan Miroslav Pařík s 
procítěným podáním Holubího domu.   

Zábavě nechybělo naprosto nic. Dobrá hodba od skupiny Berto, 
občerstvení v baru, pohoštění na s stolech, atmosféra u svíček, sladké 
medovníkové srdíčka pro miláčky, bohatá tombola. Nelze jinak, než 
našim ženám poděkovat za nesmírnou snahu oživit společenský život v 
obci. 

Na margo valentýnské zábavy z jiného konce 
Refrén z písně Pohoda společně s Kabáty zpíval nadšeně snad každý 
přítomný příslušník mužského rodu.  
„ V zimě tam dlouhý noci jsou, 
a tuhej mráz a tam to já mám rád, 

Jak jsou naše cesty zavátý, 
tak vezmem vidle, a nebo lopaty, 
když něco nejde, co na tom sejde 
my máme čas... 

Mlčky pro sebe  jsem si posteskla,  kéž by to tak byla pravda... 
Nedávná sněhová kalamita opět rozvibrovávala od časného rána 
obecní telefony. V lepším případě s dotazy typu : kde je traktor, 

kdy bude uhrnovat v horším s upozorněním : 
neuhrnuje no a v nejhorším zazněly i ostré výtky  
– neděláte nic, popřípadě : dělátejen naschvály... 
Je doopravdy někdy nad lidské síly vysvětlit 
někomu, že když nevidí traktor v akci, neznamená 
to, že stroj nedělá co má. ( Už Jozef Króner ve 
filmu Dědičství aneb ku*vahošigutentag 

nepochyboval o existenci přirození paní doktorové i když ho 
neviděl). 
Prostě : traktor je jen jeden, dědina dlouhá a i když střídal pana 
Malíka jezdícího i uprostřed noci starosta , nebylo v jejich 
možnostech zvládnout bílý živel. Jeden chápe  dříve narozené 
občany, že je nad jejich síly bojovat se sněhem a obec jim nikdy  
pomocn eodmítla. Ale jestli se něco vymyká mému chápání, jsou 
zdraví chlapi při síle, s dostatkem volného času, kteří zapomněli 
na ony lopaty a jejich využití v praktickém životě. Takový pan 
Michal Dani na obec nevolal. Neměl čas. Každé ráno uházel 
napadanou nadílku ode dveří až k cestě a pak vyjel. Odhazovat 
příjezd k dědovi Tomalskému. A to není ani nejmladší ( u chlapa 
to snad napsat můžu), ani bez práce. Že by jeden z mála 
posledných skutečných Chlapů v naší obci? Kdyby bylo více 
takových jako on,  ušetří se nějaká ta kačka z rozpočtu obce za 
pohonné hmoty, a jako prémie zbyte dobrý pocit z mužů, kteří 
nejsou bačkory.  
     Han.  
 

  °°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°°° 
 
Svoz popelnic v r. 2010 

Technické služby Bruntál letos nakonec ustoupili od 
avizovaných nových známek na popelnicích. Tudíž, 
letos se popelnice známkami značit nebudou. 
Občanům připomínáme, že  pakliže budou chtít 
vyměnit staré popelnice – je potřeba tyto odevzdat 

fyzicky na OÚ proti novým nádobám. Periodicita svozu a výše 
plateb se pro letošní rok nemění. Poplatek za odpad je nuto 
uhradit do 31.3. 
V uplynulém období se stalo, že TS neprovedly vývoz některých 
popelnic. Prosíme občany, aby v budoucnu neprodleně,  pokud 
možno v den svozu  nahlásili neprovedení služby na OÚ.  
 
 



 

Občanské sdružení Diakonie Broumov je nezisková 
organizace, která poskytuje sociální služby pro občany 

z okraje společnosti – materiální pomoc sociálně potřebným, 
azylové ubytování i pracovní příležitost. 

 Více na  www: diakoniebroumov.org 
VYHLAŠUJE 

 
SBÍRKU  POUŽITÉHO  OŠACENÍ 

 
Ø Letního a zimního oblečení /dámské,  

  pánské,dětské/ 
Ø Lůžkovin, prostěradel, ručníků, utěrek,  

  záclon,  
Ø Látky (minimálně 1m2, prosíme, nedávejte 

   nám odřezky a zbytky látek) 
Ø Domácí potřeby-nádobí bílé i černé,  

   skleničky- vše nepoškozené 
Ø Peří,péřových a vatovaných přikrývek,  

  polštářů a dek 
Ø Obuv – veškerou nepoškozenou 

 
VĚCI, KTERÉ VZÍT NEMŮŽEME: 
Ø ledničky, 

televize, počítače a jinou elektroniku, matrace, 
koberce – z ekologických důvodů 

Ø nábytek, jízdní 
kola a dětské kočárky - ty se transportem znehodnotí 

Ø znečištěný a 
vlhký textil 

 
 

Věci prosíme zabalené do igelitových pytlů či krabic,  
aby se nepoškodily transportem 

 
Věci se budou sbírat tradičně na OÚ a to až do 31.3.2010. Po 
tomto datu již věci nebudeme přijímat, jelikož budou 
odvezeny do centry diakonie a obec nemá prostory pro 
vhodné skladování do doby další sbírky. 

   Děkujeme za Vaši pomoc. 

V měsíci březen oslaví své jubilea 
 

     pan Antony Karel      72 let 
paní Dědková Marie  78 let 
pan Drozdek Norbert  67 let 
pan Dvořák Jaroslav  66 let 
paní Heinclová Anna  75 let 
paní Kolimárová Helena 66 let 
paní Oravcová Juliana 81 let 
pan Prosecký Leoš  60 let 
pan Tabášek Pavel  69 let 
paní Tabášková Zdeňka 63 let 
paní Tománková Anna 64 let 

     pan Urbaník Vladimír     76 let  

Všem oslavencům srdečně gratulujeme! 

 

 
 

Vydáva obec Rudná pod Pradědem březen 2010



Letní stanové tábory pro děti 
 
O letošních letních prázdninách naše farnost pořádala dva 

stanové tábory pro děti.  
 
První z nich se konal nedaleko Mostů u Jablunkova a 

účastnilo se ho 28 dětí. Už cesta na tábor byla zajímavá, protože 
se jelo vlakem, což je pro některé děti nezvyklé. Od vlaku na 
tábořiště to bylo nějakých 5 km hezké procházky lesem. Po 
příchodu do tábořiště se děti rozdělily do stanů a také do čtyř 
skupinek, které pak celý týden mezi sebou soutěžily. Během 
tábora si děti kromě různých her mohly vyzkoušet všelijaké 
dovednosti jako vaření ve skupince z dodaných surovin na 
vlastním ohništi nebo práce s pilou a sekerou. Velikým zážitkem 
bylo koupání v lesním potůčku, jehož teplota byla něco málo přes 
10 °C. Bylo to však skvělé osvěžení během horkých dní. Na 
každý tábor patří nějaká ta noční hra, která je také 
nezapomenutelným zážitkem. I ona nechyběla a děti v temném 
lese sbíraly vzácné svítící hady. Svou odvahu měl možnost každý 
táborník osvědčit také během nočních hlídek. A právě díky 
dobrým hlídkám se podařilo uhlídat naši táborovou vlajku. Mezi 
moc hezké chvíle na táboře patřily večery s kytarou u táborového 
ohně spolu s večerní pohádkou na dobrou noc. 

 
Druhý tábor uskutečnil už nedaleko – a to v Andělské 

Hoře na Annabergu – v těsné blízkosti tamního kostela. Tábor se 
nesl v „indiánském duchu“ a zúčastnilo se ho 23 dětí. I na tomto 
táboře nám přálo nádherné počasí. Děti se opět naučily některým 
dovednostem – jako je práce se šiframi nebo s buzolou. S buzolou 
si jednotlivé skupinky vyzkoušely orientační závod lesem a podle 
buzoly jsme se také vydali na čtvrteční koupání. Je to rozhodně 
zajímavější jít lesem napřímo než po vyšlapaných cestičkách. 
Samozřejmě ani zde nechyběly noční hlídky, kterým se podařilo 
ubránit naše totemy. Jeden večer nám chtěli kovbojové ukrást 
šamana, ale děti ho pohotově a statečně ubránily. 

Několik dní strávených společně v krásné přírodě byly pro 
všechny účastníky velkým obohacením a v každém jistě 
zanechaly mnoho vzpomínek. Za to patří poděkování také obci 
Rudná pod Pradědem za podporu těchto aktivit. 

 

Pokud se chcete i Vy alespoň trochu ponořit do atmosféry 
těchto táborů, prohlédněte si fotogalerie na www.farnost-
malamoravka.cz.  

P. Mgr. Marek Žukowski 
místní farář 

 

 

 
 

 
 
 
 

 
 
 
 



Výlet pro děti 
 
V měsíci srpnu se uskutečnil třídenní výlet pro děti na chatu do 
Vidnavy, účastnilo se ho 18 dětí. Vyjížděli jsme brzy ráno a i 
když nám ze začátku nevyšlo počasí, náladu nám to nezkazilo. Na 
chatu jsme dorazili kolem poledne, každé dítě si našlo pro sebe 
nejlepší postel či stan a po obědě jsme společně vyrazili na 
vycházku po okolí. Velkou radost udělaly dětem bludné kameny, 
ze kterých si sestavily překážkovou dráhu. Po návratu z vycházky 
a nasbírání dřeva na večerní opékání párků, jsme zahájili program 
„Pirátské léto“. Děti byly rozděleny do tří družstev (posádek). 
Každá posádka si za podpory jednoho z dospělých vymyslela svůj 
originální název a pokřik. Dále si sestavili svou pirátskou vlajku. 
Večer pak probíhalo opékání párků. 
Na druhý den po snídani a nezbytné ranní rozcvičce, jsme se 
vydali do Adrenalin parku v České Vsi. Každé dítě si vybralo 
atrakci, kterou chtělo vyzkoušet. Největší zájem byl o obří 
lanovku a bungeetrampolínu. Na odpoledne bylo naplánováno 
koupaliště, které i přes slib provozovatele, že bude otevřeno, bylo 
uzavřené. Nevzdali jsme se vytouženého dovádění ve vodě a 
koupaliště jsme nahradili alespoň řekou. V podvečer jsme 
uspořádali honbu za pirátským pokladem. Všechny posádky i přes 
menší nebo větší obtíže svůj poklad našly. Večer se pak konala 
diskotéka. Děti byly ale z celého dne natolik unavené, že se 
postupně vytrácely do hajan. 
Další den nemohl začít jinak než ranní rozcvičkou a řádnou 
snídaní. Následoval úklid celé chaty, do kterého se všichni 
zapojili. Poté jsme se vydali do Vidnavy, kde si děti mohly utratit 
své zbylé penízky. Pak už nás čekala jen cesta domů. Dojeli jsme 
do Malé Morávky a odtud jsme šli pěšky do Rudné. 
Chtěla bych moc moc moc pochválit děti za to, jak byly hodné a 
respektovaly nejen nás, dospělé, ale i samy sebe navzájem. 
Věřím, že se Vám děti, výlet líbil, tak jako mě. 
Dále bych chtěla poděkovat manželům Dvorským, Tománkovým 
a také mému manželovi Tomášovi Matějákovi za jejich čas, 
podporu při pořádání tohoto výletu a chuť udělat něco nejen pro 
děti své, ale i pro děti ostatních spoluobčanů. Kdyby takových lidí 
bylo více, hned by bylo na světě lépe. 
 
 

Tento výlet byla poslední akce pořádaná pod mou taktovkou. Za 
dobu, kterou jsme pořádali různé akce a nejen pro děti, jsem 
poznala lidi, kteří obětovali čas a měli zájem kdykoliv pomoci. 
Bohužel jsem se setkala i s lidmi, kterým se nezavděčíme, ani 
kdybychom snášeli modré z nebe. Ve společnosti lidí to tak asi 
chodí, takže jsem ráda, že alespoň některým jsme mohli přinést 
hezky strávené chvilky, ať už na akcích pro děti nebo pro dospělé. 
                               
      Barbora Matějáková 

Teď už bývalá 
předsedkyně komise 
pro práci s dětmi a 
mládeží J 

 
 

Jménem obce bych ráda  poděkovala paní Báře Matějákové za  
práci a čas, který věnovala kultuře a společenskému životu v obci. 
Chápu ale její důvody, které ji vedly k ukončení činnosti v komisi. 
Všichni vám, Báro, přejeme mnoho štěstí  a děkujeme. 

                                                                 V. Hanáková 
 


